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Desenvolupament de la nova estructura de Departaments 

Ens proposem posar en marxa sis dels nous departaments en el proper mig any. Al Consell de 
Govern li pertoca crear-los, nomenar un director i proveir-los d'un reglament provisional.  En la 
mesura que sigui possible, ja he anunciat al Consell Acadèmic i altres a fòrum que agrairé rebre 
suggerències sobre possibles directors o directores. Els departaments que enceten el procés 
són el que fusiona en una primera instància Construccions Arquitectòniques 1 i Estructures a 
l'Arquitectura; Matemàtiques (Matemàtica Aplicada 1, 2, 3 i 4), Física Aplicada, Física i 
Enginyeria Nuclear i els professors d'Aeronàutica; Expressió Gràfica, que articula Expressió 
Gràfica 1, 2 i Expressió Gràfica a l'Enginyeria; Enginyeria Civil i Ambiental, que fusiona 
Enginyeria de la Construcció, Enginyeria Hidràulica, Marítima i Ambiental, del Terreny, 
Cartogràfica i Geodèsia, Infraestructura del Transport i del Territori i Resistència de Materials i 
Estructures a l'Enginyeria. També el que s'articula a l'entorn de Manresa que fusiona 
Enginyeria Minera i Recursos Naturals i Disseny i Programació de Sistemes Electrònics. 

 

Atesa aquesta planificació, en proposem  aturar  les revisions dels reglaments d'aquests 
departaments, si fos el cas; així com, i de manera excepcional, possibles processos electorals. 
En el mateix grup, i amb motiu de la seva integració a altres departaments s'inclouen Projectes 
d'Enginyeria i Enginyeria Tèxtil i Paperera. 

 

Reunió amb els degans i directors dels centres docents 

El dia 21 de gener i amb l'assistència de la vicerectora de Política Docent, Maribel Rosselló, del 
vicerector d'Estudis i Planificació, Antoni Ras, i de la gerent, Olga Lanau, vaig mantenir una 
reunió amb els directors i directores, els degans i deganes dels centres docents. La 
convocatòria tenia com a objectiu comentar la reestructuració dels estudis per part del 
Ministeri a través de la modificació del Reial Decret 1393/2007 que es va aprovar pocs dies 
després. Les qualificacions dels estudiants de la UPC en el context universitari català i europeu 
va ser un altre dels temes tractats.  

Hem previst que aquestes reunions tinguin una periodicitat bimensual, aproximadament. 

 

Campus Diagonal Besòs 

Des de la darrera reunió del Consell de Govern han tingut lloc dues reunions de la Comissió 
Paritària SUR - UPC. El 22 de desembre va tenir lloc la primera i es va procedir a l'elecció del 
director del projecte del Campus. Com a continuació, el 8 de gener es va formalitzar aquesta 
resolució al CEIB i el 12 de gener, es va informar a la Comissió Permanent del Consell de 
Govern. El professor Xavier Gil és la persona que finalment hem seleccionat. Haurà de liderar 
el projecte d’implantació del nou centre que es crearà a la UPC i tindrà les responsabilitats 
bàsiques de definir el model acadèmic, el model global del centre i la seva interrelació amb el 
conjunt del Campus. També assumeix la responsabilitat de dirigir l’EUETIB fins a la seva 
completa integració, i liderarà tant el trasllat de l’EUETIB com d'alguns grups de recerca de 
l'entorn de l'ETSEIB. 



La segona reunió de la comissió va tenir lloc el dia 19 de gener. Vam acordar un llistat d'accions 
a realitzar en els àmbits institucional, acadèmic-docent, de recerca i transferència, de personal, 
econòmic-logístic i de gestió. El nou director ens va exposar l'estructura i composició del seu 
equip. 
 

Conferència de Rectors de les Universitats Espanyoles (CRUE)  

Des de la darrera reunió d'aquest Consell de Govern la CRUE s'ha reunit dues vegades. La 
primera, el dia 12 de gener, va acordar revisar la situació dels drets d'autor a les universitats, 
especialment pel que fa a l'ús de materials als campus virtuals i tenint com a referència 
l'entrada en vigor de la nova llei de la propietat intel·lectual.   

La segona vegada, el 2 de febrer, la reunió de l'assemblea tenia caràcter d'urgència i l'objectiu 
de debatre i situar les universitats després de l'aprovació el 30 de gener  del Reial Decret pel 
qual es modifica el Reial Decret 1393/2007, de 29 d'octubre, pel qual s'estableix l'ordenació 
dels ensenyaments universitaris oficials, i el Reial Decret 99/2011, de 28 de gener, pel qual es 
regulen els ensenyaments oficials de doctorat.  

En la sessió, la CRUE va acordar establir una moratòria en relació a l'aplicació d'aquest Reial 
Decret i sol·licitar a les universitats i a les comunitats autònomes que no comencin la 
tramitació de propostes a l’empara d'aquesta disposició fins setembre de 2016. L'acord vol 
tractar de garantir, d'una banda, la cohesió del sistema universitari i, d'una altra, l'avaluació de 
les titulacions actualment vigents. Majoritàriament, la CRUE va decidir que, abans de l'aplicació 
del canvi en l'estructura dels estudis, cal una reflexió sobre el futur de la universitat espanyola 
també pel que fa al model de finançament i alerta que un canvi, de fer-se precipitadament, 
podria tenir greus conseqüències per al sistema universitari, en concret, per al seu 
finançament i especialment a l'hora de garantir la igualtat d'oportunitats dels estudiants. 
Podeu consultar el text aprovat aquí. 

Després de la reunió de la CRUE, els rectors de les universitats catalanes ens van reunir per tal 
de debatre quina havia de ser la postura de les universitats catalanes. Vam arribar a un acord 
que abasta també les universitats privades i que s'adhereix a la moratòria aprovada per la 
CRUE. L'acord recull que, en el cas que alguna universitat tingui una proposta nova i singular a 
plantejar, es considerarà la seva implementació de forma excepcional, en la mateixa línia de la 
CRUE i dins del marc de la moratòria aprovada. La moratòria ha de permetre analitzar amb 
detall els efectes del canvi, tant des d’un punt de vista de la garantia de la qualitat acadèmica 
com dels aspectes econòmics. En aquest context, preocupen els efectes sobre el finançament 
de les universitats públiques que es podrien reduir una vegada més, així com les taxes que han 
de pagar els estudiants.  

Podeu consultar el text de l'acord aquí. 

El Consell Interuniversitari de Catalunya ja s’havia plantejat fer una revisió de l’estructura dels 
estudis de grau i master prèvia a la publicació del Reial Decret. L’acord de la CRUE i el dels 
rectors de les universitats catalanes va en la mateixa línia. En particular, els rectors de les 
universitats i el govern català ens proposem analitzar el següent: 

- L’estructura òptima dels estudis (probablement agrupats per àrees) tenint com a 
funció objectiu la qualitat dels estudis, la seva internacionalització i l’ocupabilitat 
dels titulats. 

- Les conseqüències econòmiques de l’aplicació del decret tant per als estudiants 
com per a les universitats. 

- El model de finançament de les universitats. 

http://www.crue.org/PrensaYComunicacion/Documents/2015%20Comunicados%20y%20Notas%20de%20prensa/Comunicado%20AG%20CRUE%2002_02_2015.pdf
http://www.upc.edu/saladepremsa/al-dia/mes-noticies/comunicat-de-les-universitats-catalanes


Aquesta anàlisi es farà sense cap prejudici sobre la durada dels estudis. 

El curs 2015-2016 no començarà a Catalunya cap nou grau de 180 crèdits. Els que estaven 
previstos arran de l’acord del Consell Interuniversitari del mes de desembre passat, es 
traslladen, com a casos singulars, al curs 2016-2017. 

 

Associació Catalana d'Universitats Públiques (ACUP) 

En el marc de la presidència de l'ACUP, vull informar-vos també que vaig comparèixer el 26 de 
gener al Parlament de Catalunya en el torn d'al·legacions al projecte de llei de l'Agencia de la 
Qualitat Universitària (AQU). Les al·legacions que vaig presentar a la comissió parlamentària 
tenien com a objectiu posicionar les universitats en una situació decisiva en la constitució i 
funcionalment de l'AQU, assegurar-ne la independència de l'AQU envers el govern i ampliar 
l'abast de l'actuació de l'agencia també als centre CERCA en tant que també integrants del 
sistema d’educació superior i recerca del nostre país. 

 

Fundació ICREA 

Informar-vos que aquest mes de desembre passat se'm va proposar integrar-me al patronat de 
la Fundació ICREA en qualitat de representant dels rectors catalans per un període de dos 
anys, i que vaig acceptar la proposta.  

 

 

Altres activitats 

• Assistència del Consell Rector del BSC. 

• Assistència al Patronat CIT UPC. 

• Assistència al Consell de Direcció del CENIT. 

• Assistència a la reunió del Consell Social. 

• Assistència al patronat del Centre Tecnològic de Manresa. 

• Assistència al patronat d'ICREA. 

• Assistència al patronat d'I2Cat. 

• Reunió amb el director de l’ETSEIAT Miguel Mudarra i part del seu equip directiu. 
• Reunió amb el professor Benjamín Suárez amb l’assistència del vicerector de Política 

Universitària, Sisco Vallverdú. 

• Reunió amb el director de l’ETSAV, Victor Segui, amb l’assistència del vicerector de l’Àmbit 
de l’Arquitectura, Josep Parcerisa.  

• Reunió amb el professor Lluís Ametller. 

• Reunió amb la professora Diana Cayuela, delegada del rector per al Campus de Terrassa.  

• Reunió amb el professor Francesc Guinjoan, delegat del rector per al KIC. 

• Reunió amb els professors Xavier Gil i Robert Piqué, el primer com a responsable del 
projecte Diagonal-Besòs i el segon en tant que delegat del rector al CEIB, amb l'assistència 
de la gerent, Olga Lanau.  



• Reunió amb el director de l'ETSAB, Jordi Ros, amb l'assistència del vicerector de l'Àmbit de 
l'Arquitectura, Josep Parcerisa. 

• Reunió amb el director del Departament d'Enginyeria Mecànica, Jordi Romeu.  

• Reunió  amb el director del Departament d'Enginyeria Minera i Recursos Naturals (EMRN), 
Josep Oliva i el professor, Lluís Sanmiquel. 

• Reunió amb els professors Rafael Sánchez-Arcilla i Daniel Gonzalez, amb l'assistència del 
vicerector de Recerca, Fernando Orejas.  

• Reunió amb el síndic de greuges, Xavier Ortega. 

• Reunió amb el president d'UPC Alumni Joan Pi; el director general d'UPC Alumni, Josep M. 
Vilà, i el president del Consell Social, Ramon Carbonell. 

• Reunió amb la professora Núria Castell, degana FIB. 

• Reunió amb el professor Ricard Bosch. 

• Assistència a les reunions dels Consells del Departament de Projectes d'Enginyeria, de 
Ciències de la Computació 

• Assistència a la presa de possessió del director de l'Institut de Sostenibilitat, Jordi Segalàs. 

• Assistència a la pressa de possessió de Daniel Crespo com a director del Departament de 
Física Aplicada. 

• Reunió amb els professors Josep Pladellorens, director del Departament d'Òptica i 
Optometria; Laura Guisassola, i Joan Gispets, degà de la FOOT, amb l'assistència de la 
vicerectora de Transferència de Coneixement, Esther Real, i la gerent, Olga Lanau. 

• Reunió amb un grup d'estudiants de l'EUETIB. 

• Reunió amb el director de l’Àrea de Planificació, Avaluació i Qualitat, Santi Roca.  

• Visita a l'ETSAV  amb l’assistència del president del Consell Social, Ramon Carbonell i la 
gerent, Olga Lanau. Reunió amb el director, Víctor Seguí i el seu equip directiu. 

• Reunió amb el president del Consell Social Ramon Carbonell i el membre del Consell Social, 
Cristian Rovira, amb l’assistència de la gerent. 

• Reunió amb la directora de CIT UPC, Susana Sánchez. 

• Reunió amb el president d’UPC Alumni, Joan Pi, i del director general d’UPC Alumni, Josep 
M Vilà. 

• Reunió amb el professor Mateo Valero, director del BSC; el sotsdirector del BSC, Francesc 
Subirada; la gerent, Olga Lanau, i el director general de Recerca, Josep M. Martorell. 

• Assistència al kick-off meeting del projecte OptimOre. 

• Assistència a un sopar-meeting del  KIC InnoEnergy-Iberia. 

• Assistència a la presentació del projecte de treball col·laboratiu del PAS, Nexus24. 

• Salutació a la conferència d'Agustín Cordón, director general de Fira de Barcelona i 
vicepresidente de la Mobile World Capital Barcelona, en el marc del Barcelona Breakfast. 

• Reunió amb el director general de Telecomunicacions i Societat de la Informació, Jordi  
Puigneró. 



• Reunió amb el  responsable del projecte CARnet de SEAT, Christoph Waeller. 

• Reunió sobre el Pacte per a la Indústria a Catalunya amb la presència del conseller Felip 
Puig. 

• Reunió amb el secretari de l'Associació Catalana d'Universitats Públiques (ACUP), Josep M 
Vilalta, amb l'assistència de la gerent Olga Lanau, i la cap del Gabinet del Rector, Annarosa 
Cánovas.  

• Reunió amb el conseller delegat d'Universia Jaume Pagès; el director de la GUNI, Xavier 
Grau, el rector de la UdL i secretari de l'ACUP, Roberto Fernàndez, i el secretari de l'ACUP, 
Josep M. Vilalta.  

• Reunió amb el representant permanent de la Generalitat de Catalunya davant de la UE 
Amadeu Altafaj en qualitat de president de l’ACUP. 

• Reunió amb diversos membres del gabinet dels comissionats de la EU, Carlos Moedas i 
Tibor Navracsics. 

• Entrevistes periodístiques en qualitat de president de l’ACUP amb El Punt Avui, La 
Vanguardia, TV3 , EFE, Agència Catalana de Notícies. Participació al Debat de la 1 a TVE.  

• Roda de premsa sobre l’acord de les universitats catalanes a l’entorn de l’aprovació del 
nou RD. 

• Assistència a la presentació de la 4ª edició del Programa de pràctiques Santander CRUE 
CEPYME. 

• Presentació dels indicadors de recerca de les universitats públiques catalanes en qualitat 
de vicepresident de l’ACUP. 

• Assistència a l'acte de lliurament de medalles de l'ACUP.  

• Clausura en qualitat de president de l'ACUP del Seminari sobre el sistema universitari i de 
recerca de la Xina. 

• Assistència al dinar d'homenatge a Federico Mayor Zaragoza, organitzat per la Fundació 
Triptolemos. 

• Reunió amb el professor Li Xiangning de la Tongji University amb l’assitència del director 
de l’ETSAB Jordi Ros, i del vicerector Sisco Vallverdú. 

• Salutació en la reunió de Barcelona Breakfast, Agustín Cordón. 


